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# Luisterwoorden Voorbeeld Groep

1 Woorden in klankgroepen verdelen 
Klankgroepen zijn de stukjes die je hoort als je het woord in stukjes zegt.

ki-ppen, lo-pen, klom-pen, o-li-fant

2 Klanken herkennen en benoemen
Er zijn korte klanken, lange klanken, tweetekenklanken en medeklinkers.

korte klanken: a, e, o, u, i. 
lange klanken: aa, ee, oo, uu. 
tweetekenklanken: ui, eu, ie, oe, ou, au, ij, ei.
medeklinkers: b, c, d, f, g, h, j, k, l, m, n, p, q, r, s, t, v, w, x, z

3 Woorden met drie klanken
Je schrijft de klanken die je hoort.

kip, pan, mes, boom, kaas, teen

4 Woorden met een tweetekenklank
Je hoort bij een tweetekenklank één klank, maar je schrijft twee verschillende letters.

huis, riem, koe, neus, kou, lijm

5 Woorden met twee medeklinkers aan het begin
Je schrijft de klanken die je hoort.

spin, slak, ster, klok, knoop, bloem

6 Woorden met twee medeklinkers aan het eind
Je schrijft de klanken die je hoort.

fiets, gans, rups, kers, kast, kaars

7 Woorden met twee medeklinkers aan het begin en eind
Je schrijft de klanken die je hoort.

plant, stift, klomp, kwast, staart, krant

8 Woorden met drie medeklinkers aan het begin
Je schrijft de klanken die je hoort.

strik, stroom, straat, struik, sproet, spruit

9 Woorden met drie medeklinkers aan het eind
Je schrijft de klanken die je hoort.

korst, arts, botst, danst, hoogst, liefst

11 Woorden met een l en een andere medeklinker aan het eind
Je hoort een u tussen de l en een andere medeklinker aan het eind, maar die schrijf je niet.

wolk, melk, schelp, tulp, twaalf, helm

12 Woorden met een r en een andere medeklinker aan het eind
Je hoort een u tussen de r en een andere medeklinker aan het eind, maar die schrijf je niet.

arm, jurk, hark, verf, slurf, dorp
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16 Woorden die beginnen met f of v
Voel je de klank trillen in je mond?
 - Ja? Schrijf een v. 
 - Nee? Schrijf een f. Als je het verschil niet hoort, onthoud de woorden dan.

vuur, vlieg, vraag, fris, fluit, fiets

19 Woorden die beginnen met s of z
Voel je de klank trillen in je mond? 
 - Ja? Schrijf een z. 
 - Nee? Schrijf een s. Als je het verschil niet hoort, onthoud de woorden dan. 

zon, zes, zwem, ster, stip, sok

17 Woorden die eindigen op ee
Je hoort ee aan het eind, je schrijft ee.

zee, slee, nee, twee, fee, snee

27 Woorden met twee verschillende medeklinkers in het midden
Je schrijft op wat je hoort.

trompet, vriendin, kermis, vandaag, paarden, wolken

37 Woorden met een tweetekenklank aan het eind van een klankgroep
Je schrijft op wat je hoort. 

kuiken, sleutel, schoenen, boeken, wielen, gieter

39 Woorden met een s of z in het midden
Voel je de klank trillen in je keel? 
 - Ja? Schrijf een z. 
 - Nee? Schrijf een s. Als je het verschil niet goed hoort, onthoud de woorden dan. 

ezel, ijzer, bloesem, parasol 

41 Woorden met een f of v in het midden
Voel je de klank trillen in je keel? 
 - Ja? Schrijf een v. 
 - Nee? Schrijf een f. Als je het verschil niet goed hoort, onthoud dan de woorden met een f.

tafel, wafel, oven, avond

54 Woorden die beginnen met ont-
Je hoort ont aan het begin. Je schrijft ont-.

ontbijt, ontwerper, ontvangen, onthouden, ontmoeting, ontdekken

59 Woorden met een achtervoegsel
Je schrijft het achtervoegsel zoals je het hoort. 
Hoor je een tussenletter voor een achtervoegsel? Dan is dit altijd alleen de e.

langzaam, kostbaar, kunstenaar, metselaar, zinloos, hopeloos

90 Woorden met een voorvoegsel
Je schrijft het voorvoegsel zoals je het hoort. 

herkauwen, hergebruiken, herlezen, ongezond, oneven, onveilig
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16 Woorden die beginnen met f of v
Voel je de klank trillen in je mond?
 - Ja? Schrijf een v. 
 - Nee? Schrijf een f. Als je het verschil niet hoort, onthoud de woorden dan.

vuur, vlieg, vraag, fris, fluit, fiets

19 Woorden die beginnen met s of z
Voel je de klank trillen in je mond? 
 - Ja? Schrijf een z. 
 - Nee? Schrijf een s. Als je het verschil niet hoort, onthoud de woorden dan. 

zon, zes, zwem, ster, stip, sok

17 Woorden die eindigen op ee
Je hoort ee aan het eind, je schrijft ee.

zee, slee, nee, twee, fee, snee

27 Woorden met twee verschillende medeklinkers in het midden
Je schrijft op wat je hoort.

trompet, vriendin, kermis, vandaag, paarden, wolken

37 Woorden met een tweetekenklank aan het eind van een klankgroep
Je schrijft op wat je hoort. 

kuiken, sleutel, schoenen, boeken, wielen, gieter

39 Woorden met een s of z in het midden
Voel je de klank trillen in je keel? 
 - Ja? Schrijf een z. 
 - Nee? Schrijf een s. Als je het verschil niet goed hoort, onthoud de woorden dan. 

ezel, ijzer, bloesem, parasol 

41 Woorden met een f of v in het midden
Voel je de klank trillen in je keel? 
 - Ja? Schrijf een v. 
 - Nee? Schrijf een f. Als je het verschil niet goed hoort, onthoud dan de woorden met een f.

tafel, wafel, oven, avond

54 Woorden die beginnen met ont-
Je hoort ont aan het begin. Je schrijft ont-.

ontbijt, ontwerper, ontvangen, onthouden, ontmoeting, ontdekken

59 Woorden met een achtervoegsel
Je schrijft het achtervoegsel zoals je het hoort. 
Hoor je een tussenletter voor een achtervoegsel? Dan is dit altijd alleen de e.

langzaam, kostbaar, kunstenaar, metselaar, zinloos, hopeloos

90 Woorden met een voorvoegsel
Je schrijft het voorvoegsel zoals je het hoort. 

herkauwen, hergebruiken, herlezen, ongezond, oneven, onveilig
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Klankregelwoorden Voorbeeld Groep

10 Woorden met sch(r)-
Na de s hoor je een g, maar je schrijft ch.

schoen, school, schaar, schroef, schrik, schrift

13 Woorden met -aai, -ooi, -oei
Je hoort een j, maar je schrijft een i.

haai, kraai, zwaai, mooi, gooi, kooi, bloei, roei, knoei

14 Woorden met -ng en -nk
 Je hoort een klank zoals bij ring, je schrijft -ng. Je hoort een klank zoals bij bank, je schrijft -nk.

ring, tong, slang, bank, pink, plank

15 Woorden met -eer, -oor, -eur
Je hoort een ee, oo of eu voor een r niet goed. Je schrijft eer, oor of eur.

peer, beer, heer, door, voor, boor, kleur, scheur, zeur

22 Woorden met -eeuw, -ieuw en -uw
Je hoort eew, iew of uuw, maar je schrijft eeuw, ieuw of uw.

sneeuw, leeuw, kieuw, nieuw, duw, sluw

24 Woorden die eindigen op -en, -el, -er en -te
Je hoort -un, -ul, -ur of -tu aan het eind, maar je schrijft -en, -el, -er of -te. 

gieter, donker, suiker, kuiken, jongen, kraaien, deksel, hengel, sleutel, groente, stilte, hoogte

25 Woorden die beginnen met ge-, be-, ver- en te-
Je hoort in het voorvoegsel een u, maar je schrijft een e.

gezin, geluk, gebit, bedankt, beschuit, bezoek, verschil, verliefd, verdriet, terug, tekort, tehuis

30 Woorden met een lange klank aan het eind van een klankgroep
Hoor je een aa, oo, uu of ee aan het eind van een klankgroep? Dan schrijf je een a, o, u of e.

water, tafel, muren, broden, oven, regen

32 Woorden met een korte klank aan het eind van een klankgroep
Hoor je een a, o, u, i of e aan het eind van een klankgroep? Schrijf daarna twee medeklinkers.

vissen, vossen, muggen, spinnen, slakken, emmer

35 Woorden die eindigen op -ig
Je hoort -ug aan het eind, maar je schrijft -ig. Behalve bij terug. 

jarig, handig, griezelig, aardig, grappig, tachtig
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38 Woorden die eindigen op -em
Je hoort um aan het eind, maar je schrijft -em.

bliksem, bloesem, stiekem, bodem, adem, bezem 

44 Woorden die eindigen op -lijk
Je hoort -luk aan het eind, maar je schrijft -lijk. Behalve bij geluk en misluk.

heerlijk, eerlijk, vrolijk, moeilijk, gevaarlijk, sierlijk

47 Woorden die eindigen op -elen, -enen en -eren
Je hoort twee keer u aan het eind, maar je schrijft twee keer e. 

kwispelen, wandelen, goochelen, oefenen, rekenen, regenen, kinderen, eieren, schitteren

48 Woorden met een stomme e aan het eind van een klankgroep
Hoor je u aan het eind van een klankgroep? Dan schrijf je soms e. Dit heet een stomme e. Na een 
stomme e verdubbelt de medeklinker niet. 

hagedis, meloen, plezier, ooievaar, batterij, nachtegaal

49 Woorden die eindigen op -ing
Je hoort -ing zoals bij ketting, je schrijft - ing.

ketting, splitsing, woning, beweging, versnelling, verrassing

51 Woorden die eindigen op -aard en -erd
Je hoort aart of urt aan het eind. Je schrijft -aard of -erd.

rijkaard, lafaard, grijsaard, lieverd, bangerd, stommerd

62 Woorden die eindigen op -heid
Hoor je -hijt aan het eind? Dan schrijf je -heid.

snelheid, zekerheid, gezondheid, vrijheid, boosheid, waarheid

68 Woorden met -ia-, -ioe- en -io-
Je hoort na de i een j, maar die schrijf je niet.

diamant, cavia, schorpioen, kampioen, radio, lampion 

72 Woorden die eindigen op -tie
Je hoort -tsie of -sie aan het eind, maar je schrijft -tie.

politie, actie, vakantie, notitie, situatie, informatie 

78 Woorden die eindigen op -isch(e)
Je hoort -ies of -iese aan het eind, maar je schrijft -isch of -ische.

medisch, dramatisch, historisch, elektrische, allergische, tropische 

79 Woorden die eindigen op -teit
Hoor je -tijt en wordt de tijd van de klok bedoeld? 
 - Ja? Schrijf -tijd. 
 - Nee? Schrijf -teit. 

majesteit, activiteit, sportiviteit, universiteit, kwaliteit, realiteit 
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38 Woorden die eindigen op -em
Je hoort um aan het eind, maar je schrijft -em.

bliksem, bloesem, stiekem, bodem, adem, bezem 

44 Woorden die eindigen op -lijk
Je hoort -luk aan het eind, maar je schrijft -lijk. Behalve bij geluk en misluk.

heerlijk, eerlijk, vrolijk, moeilijk, gevaarlijk, sierlijk

47 Woorden die eindigen op -elen, -enen en -eren
Je hoort twee keer u aan het eind, maar je schrijft twee keer e. 

kwispelen, wandelen, goochelen, oefenen, rekenen, regenen, kinderen, eieren, schitteren

48 Woorden met een stomme e aan het eind van een klankgroep
Hoor je u aan het eind van een klankgroep? Dan schrijf je soms e. Dit heet een stomme e. Na een 
stomme e verdubbelt de medeklinker niet. 

hagedis, meloen, plezier, ooievaar, batterij, nachtegaal

49 Woorden die eindigen op -ing
Je hoort -ing zoals bij ketting, je schrijft - ing.

ketting, splitsing, woning, beweging, versnelling, verrassing

51 Woorden die eindigen op -aard en -erd
Je hoort aart of urt aan het eind. Je schrijft -aard of -erd.

rijkaard, lafaard, grijsaard, lieverd, bangerd, stommerd

62 Woorden die eindigen op -heid
Hoor je -hijt aan het eind? Dan schrijf je -heid.

snelheid, zekerheid, gezondheid, vrijheid, boosheid, waarheid

68 Woorden met -ia-, -ioe- en -io-
Je hoort na de i een j, maar die schrijf je niet.

diamant, cavia, schorpioen, kampioen, radio, lampion 

72 Woorden die eindigen op -tie
Je hoort -tsie of -sie aan het eind, maar je schrijft -tie.

politie, actie, vakantie, notitie, situatie, informatie 

78 Woorden die eindigen op -isch(e)
Je hoort -ies of -iese aan het eind, maar je schrijft -isch of -ische.

medisch, dramatisch, historisch, elektrische, allergische, tropische 

79 Woorden die eindigen op -teit
Hoor je -tijt en wordt de tijd van de klok bedoeld? 
 - Ja? Schrijf -tijd. 
 - Nee? Schrijf -teit. 

majesteit, activiteit, sportiviteit, universiteit, kwaliteit, realiteit 
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80 Woorden met een g die klinkt als zj
Je hoort zj in een woord, maar je schrijft een g. 

horloge, logeren, passagier, garage, bagage, asperge

99 Woorden met -iaal, -ieel, -eaal en -ueel
Je hoort iejaal, iejeel, eejaal of uuweel, maar je schrijft -iaal, -ieel, -eaal of -ueel.

liniaal, geniaal, officieel, ideaal, visueel, ritueel 

Weetwoorden Voorbeeld Groep

26 Woorden met ei en ij 4,5,6,7,8

Je hoort niet of je ei of ij schrijft. Onthoud de woorden met de ei.

het ei, de eik, de prei  (groep 4)
allerlei, (eten) bereiden, de heimwee (groep 5)
wij kleien, de eieren, wij weigeren  (groep 6)
de neiging, de opleiding, de eigenschap  (groep 7)
oneindig, het porselein, de reiziger (groep 8)

28 Woorden met ch en cht

 - Hoor je een g in het woord? Dan schrijf je meestal een g, maar soms ch. Onthoud de woorden met 
ch. 
 - Hoor je -gt in een woord? Dan schrijf je -cht als er een korte klank voor staat. Anders schrijf je -gt. 
Behalve bij: hij ligt, hij legt, hij zegt. (klankregelwoorden)

bocht, nacht, vraagt

ach, och, ik lach, het joch, toch, zich, de pech, ik kuch  (groep 4)
de echo, de chaos, de kachel, wij juichen, het lichaam, de goochelaar (groep 5)
de archieven, wij giechelen, wij goochelen, belachelijk, de archeoloog, 
de hemellichamen  (groep 6)
de archeoloog, belachelijk, de chorizo, chemisch, technisch, chronisch (groep 7)

29 Woorden met au en ou

Je hoort niet of je au of ou schrijft. Onthoud de woorden met au.
Als je de au of ou aan het eind van een woord hoort, dan schrijf je meestal auw of ouw.

de saus, lauw, gauw, rauw, ik kauw, flauw, blauw, de klauw  (groep 4) 
de auto, de aula, de pauze, de augurk, de auteur, de wenkbrauw, het applaus  (groep 5)
augustus, de zoetekauw, benauwd, wij klauteren, de automaat, het restaurant, de rauwkost, de 
astronaut  (groep 6)
augustus, wij klauteren, zij miauwen, de dinosaurus, nauwkeurig, nauwelijks, de auditie, automatisch 
(groep 7)

50 Woorden met i en ie

Je hoort een ie aan het eind van een klangroep, maar schrijft soms i. Onthoud de woorden met i. Hoor 
je ie voor -tie? Dan schrijf je i voor dit stukje.

de siroop, het figuur, de gitaar, de piraat, de liter, de kilo, prima, de tosti (groep 5)
de bizon, juni, de kiwi, de olifant, de muzikant, de kapitein, de abrikozen, de sinaasappel
de notitie, de politie, de repetitie (groep 6)
de microfoon, de microscoop, het medicijn, wij feliciteren, het risico, de vitamines
de traditie, de auditie, de positie, de kwaliteit, de brutaliteit, de muzikaliteit (groep 7)
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Klankregelwoorden Voorbeeld Groep

10 Woorden met sch(r)-
Na de s hoor je een g, maar je schrijft ch.

schoen, school, schaar, schroef, schrik, schrift

13 Woorden met -aai, -ooi, -oei
Je hoort een j, maar je schrijft een i.

haai, kraai, zwaai, mooi, gooi, kooi, bloei, roei, knoei

14 Woorden met -ng en -nk
 Je hoort een klank zoals bij ring, je schrijft -ng. Je hoort een klank zoals bij bank, je schrijft -nk.

ring, tong, slang, bank, pink, plank

15 Woorden met -eer, -oor, -eur
Je hoort een ee, oo of eu voor een r niet goed. Je schrijft eer, oor of eur.

peer, beer, heer, door, voor, boor, kleur, scheur, zeur

22 Woorden met -eeuw, -ieuw en -uw
Je hoort eew, iew of uuw, maar je schrijft eeuw, ieuw of uw.

sneeuw, leeuw, kieuw, nieuw, duw, sluw

24 Woorden die eindigen op -en, -el, -er en -te
Je hoort -un, -ul, -ur of -tu aan het eind, maar je schrijft -en, -el, -er of -te. 

gieter, donker, suiker, kuiken, jongen, kraaien, deksel, hengel, sleutel, groente, stilte, hoogte

25 Woorden die beginnen met ge-, be-, ver- en te-
Je hoort in het voorvoegsel een u, maar je schrijft een e.

gezin, geluk, gebit, bedankt, beschuit, bezoek, verschil, verliefd, verdriet, terug, tekort, tehuis

30 Woorden met een lange klank aan het eind van een klankgroep
Hoor je een aa, oo, uu of ee aan het eind van een klankgroep? Dan schrijf je een a, o, u of e.

water, tafel, muren, broden, oven, regen

32 Woorden met een korte klank aan het eind van een klankgroep
Hoor je een a, o, u, i of e aan het eind van een klankgroep? Schrijf daarna twee medeklinkers.

vissen, vossen, muggen, spinnen, slakken, emmer

35 Woorden die eindigen op -ig
Je hoort -ug aan het eind, maar je schrijft -ig. Behalve bij terug. 

jarig, handig, griezelig, aardig, grappig, tachtig
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55 Woorden met een c die klinkt als s

Hoor je een s in het woord? Dan schrijf je meestal een s, maar soms ook een c. Onthoud de woorden 
met een c.

centraal, het centrum, het cijfer, het procent, precies, het recept, de cirkel, de citroen 
(groep 6)
het pincet, wij omcirkelen, het incident, de ceremonie, de decimaal, de officier, wij fabriceren, de 
felicitatie (groep 7)
de recensie, de specerijen, het principe, financieel, sociaal, de specialist, wij musiceren, wij 
identificeren (groep 8)

63 Woorden met een c die klinkt als k

Hoor je een k in het woord? Dan schrijf je meestal een k, maar soms een c. Onthoud de woorden met 
een c. 
Woorden waarin je aan het eind -kt hoort, zijn makkelijk te onthouden. 
Bij werkwoorden schrijf je -kt, zoals bij lukt of zoekt. 
Bij andere woorden schrijf je -ct, behalve bij markt, strikt en inkt.

actief, creatief, de acteur, de camera, de collega, de acrobaat, de macaroni, het compliment, het 
product, het insect, direct (groep 6)
de tactiek, de inspecteur, de discussie, de actie, wij discrimineren, de activiteit, chic, de chocola, het 
insect, het respect, het contact, het product  (groep 7)
wij acteren, de componist, de musicus, wij articuleren, cruciaal, actueel, de discotheek, de excursie, 
exact, het dialect, de contactlens, het product (groep 8)

69 Woorden die beginnen met 's

Hoor je een s aan het begin van een woord? Dan schrijf je een s, maar bij 12 woorden schrijf je 's. 
Onthoud deze woorden.

dagdelen: 's ochtends, 's morgens, 's middags, 's avonds, 's nachts
dagen van de week: 's maandags, 's woensdags, 's zaterdags, 's zondags's
seizoenen en de wereld: 's winters, 's zomers, 's werelds 

81 Woorden met th

Hoor je een t in het woord? Dan schrijf je meestal een t, maar soms th. Onthoud de woorden met th. 
Hoor je aan het eind teek? Dan schrijf je theek, behalve bij een steek of een teek (het beestje). 
Hoor je aan het begin termo of termos? Dan schrijf je thermo- of thermos-.

de thee, thuis, het theater, Athene, Thailand, de kathedraal, de apotheek, de bibliotheek, de 
thermometer, de thermostaat (groep 7)
de marathon, de prothese, de mythe, de mythologie, sympathiek, de fysiotherapie (groep 8)

92 Woorden met y

In sommige woorden hoor je een i, ie of j, maar schrijf je een y. Onthoud deze woorden. 
Woorden waarin je vooraan sim hoort, zijn makkelijk te onthouden. Je schrijft sym-, behalve bij simpel 
en simkaart.

de lolly, de hobby, de yoghurt, de pyjama, hysterich, Egypte, het symbool, sympathiek, de 
symptomen, het symfonieorkest (groep 7)
de analyse, de penalty, het hockey, mysterieus, de xylofoon, Syrië  (groep 8)

97 Woorden met wr-

Hoor je een vr- in een woord? Dan schrijf je meestal vr-, maar soms wr-. Onthoud de woorden met wr-

het wrak, de wraak, zij wroeten, wij wrikken, wij wringen, wij wrijven, het gewricht, het wrattenzwijn
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80 Woorden met een g die klinkt als zj
Je hoort zj in een woord, maar je schrijft een g. 

horloge, logeren, passagier, garage, bagage, asperge

99 Woorden met -iaal, -ieel, -eaal en -ueel
Je hoort iejaal, iejeel, eejaal of uuweel, maar je schrijft -iaal, -ieel, -eaal of -ueel.

liniaal, geniaal, officieel, ideaal, visueel, ritueel 

Weetwoorden Voorbeeld Groep

26 Woorden met ei en ij 4,5,6,7,8

Je hoort niet of je ei of ij schrijft. Onthoud de woorden met de ei.

het ei, de eik, de prei  (groep 4)
allerlei, (eten) bereiden, de heimwee (groep 5)
wij kleien, de eieren, wij weigeren  (groep 6)
de neiging, de opleiding, de eigenschap  (groep 7)
oneindig, het porselein, de reiziger (groep 8)

28 Woorden met ch en cht

 - Hoor je een g in het woord? Dan schrijf je meestal een g, maar soms ch. Onthoud de woorden met 
ch. 
 - Hoor je -gt in een woord? Dan schrijf je -cht als er een korte klank voor staat. Anders schrijf je -gt. 
Behalve bij: hij ligt, hij legt, hij zegt. (klankregelwoorden)

bocht, nacht, vraagt

ach, och, ik lach, het joch, toch, zich, de pech, ik kuch  (groep 4)
de echo, de chaos, de kachel, wij juichen, het lichaam, de goochelaar (groep 5)
de archieven, wij giechelen, wij goochelen, belachelijk, de archeoloog, 
de hemellichamen  (groep 6)
de archeoloog, belachelijk, de chorizo, chemisch, technisch, chronisch (groep 7)

29 Woorden met au en ou

Je hoort niet of je au of ou schrijft. Onthoud de woorden met au.
Als je de au of ou aan het eind van een woord hoort, dan schrijf je meestal auw of ouw.

de saus, lauw, gauw, rauw, ik kauw, flauw, blauw, de klauw  (groep 4) 
de auto, de aula, de pauze, de augurk, de auteur, de wenkbrauw, het applaus  (groep 5)
augustus, de zoetekauw, benauwd, wij klauteren, de automaat, het restaurant, de rauwkost, de 
astronaut  (groep 6)
augustus, wij klauteren, zij miauwen, de dinosaurus, nauwkeurig, nauwelijks, de auditie, automatisch 
(groep 7)

50 Woorden met i en ie

Je hoort een ie aan het eind van een klangroep, maar schrijft soms i. Onthoud de woorden met i. Hoor 
je ie voor -tie? Dan schrijf je i voor dit stukje.

de siroop, het figuur, de gitaar, de piraat, de liter, de kilo, prima, de tosti (groep 5)
de bizon, juni, de kiwi, de olifant, de muzikant, de kapitein, de abrikozen, de sinaasappel
de notitie, de politie, de repetitie (groep 6)
de microfoon, de microscoop, het medicijn, wij feliciteren, het risico, de vitamines
de traditie, de auditie, de positie, de kwaliteit, de brutaliteit, de muzikaliteit (groep 7)

4,5,6,7

4,5,6,7

5,6,7

6,7

8



55 Woorden met een c die klinkt als s

Hoor je een s in het woord? Dan schrijf je meestal een s, maar soms ook een c. Onthoud de woorden 
met een c.

centraal, het centrum, het cijfer, het procent, precies, het recept, de cirkel, de citroen 
(groep 6)
het pincet, wij omcirkelen, het incident, de ceremonie, de decimaal, de officier, wij fabriceren, de 
felicitatie (groep 7)
de recensie, de specerijen, het principe, financieel, sociaal, de specialist, wij musiceren, wij 
identificeren (groep 8)

63 Woorden met een c die klinkt als k

Hoor je een k in het woord? Dan schrijf je meestal een k, maar soms een c. Onthoud de woorden met 
een c. 
Woorden waarin je aan het eind -kt hoort, zijn makkelijk te onthouden. 
Bij werkwoorden schrijf je -kt, zoals bij lukt of zoekt. 
Bij andere woorden schrijf je -ct, behalve bij markt, strikt en inkt.

actief, creatief, de acteur, de camera, de collega, de acrobaat, de macaroni, het compliment, het 
product, het insect, direct (groep 6)
de tactiek, de inspecteur, de discussie, de actie, wij discrimineren, de activiteit, chic, de chocola, het 
insect, het respect, het contact, het product  (groep 7)
wij acteren, de componist, de musicus, wij articuleren, cruciaal, actueel, de discotheek, de excursie, 
exact, het dialect, de contactlens, het product (groep 8)

69 Woorden die beginnen met 's

Hoor je een s aan het begin van een woord? Dan schrijf je een s, maar bij 12 woorden schrijf je 's. 
Onthoud deze woorden.

dagdelen: 's ochtends, 's morgens, 's middags, 's avonds, 's nachts
dagen van de week: 's maandags, 's woensdags, 's zaterdags, 's zondags's
seizoenen en de wereld: 's winters, 's zomers, 's werelds 

81 Woorden met th

Hoor je een t in het woord? Dan schrijf je meestal een t, maar soms th. Onthoud de woorden met th. 
Hoor je aan het eind teek? Dan schrijf je theek, behalve bij een steek of een teek (het beestje). 
Hoor je aan het begin termo of termos? Dan schrijf je thermo- of thermos-.

de thee, thuis, het theater, Athene, Thailand, de kathedraal, de apotheek, de bibliotheek, de 
thermometer, de thermostaat (groep 7)
de marathon, de prothese, de mythe, de mythologie, sympathiek, de fysiotherapie (groep 8)

92 Woorden met y

In sommige woorden hoor je een i, ie of j, maar schrijf je een y. Onthoud deze woorden. 
Woorden waarin je vooraan sim hoort, zijn makkelijk te onthouden. Je schrijft sym-, behalve bij simpel 
en simkaart.

de lolly, de hobby, de yoghurt, de pyjama, hysterich, Egypte, het symbool, sympathiek, de 
symptomen, het symfonieorkest (groep 7)
de analyse, de penalty, het hockey, mysterieus, de xylofoon, Syrië  (groep 8)

97 Woorden met wr-

Hoor je een vr- in een woord? Dan schrijf je meestal vr-, maar soms wr-. Onthoud de woorden met wr-

het wrak, de wraak, zij wroeten, wij wrikken, wij wringen, wij wrijven, het gewricht, het wrattenzwijn

6,7,8

6,7,8

7,8

7,8

6,7,8
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100 Woorden met een ou die klinkt als oe

Hoor je een oe in het woord? Dan schrijf je meestal oe, maar soms ou. 
Onthoud de woorden met ou.

het retour, de route, de douane, het couplet, de souvenir, de journalist, de courgette, enthousiast. 

105 Woorden met een ch die klinkt als sj

In sommige woorden hoor je sj, maar schrijf je ch. Onthoud deze woorden.

de chef, de chips, de lunch, de machine, de chirurg, charmant, de capuchon, de chimpansee (groep 7)

de douche, de branche, de chauffeur, nonchalant, de parachute, de champignons, Chili, China (groep 
8)

108 Engelse leenwoorden

Je schrijft sommige klanken anders dan bij een Nederlands woord. Onthoud de leenwoorden goed.

het ticket, de show, de laptop, de website, de keeper, de cake, het team, de goal (groep 7)
het badminton, het racket, de cracker, de stopwatch, de caravan, de musical, de milkshake, de 
barbecue (groep 8)

112 Woorden met x

Hoor je ks in een woord? Dan schrijf je vaak een x. Onthoud de woorden met een x. 
Woorden waarbij je eks aan het begin hoort, zijn makkelijk te onthouden. Je schrijft ex-, behalve bij 
ekster.

luxe, de mixer, maximaal, de saxofoon, Luxemburg, Mexico, extra, expres, het excuus, de excursie, de 
explosie  (groep 7)
complex, de sfinx, de taxatie, de lynx, de dyslexie, de xylofoon, de excursie, het exemplaar, de 
expositie (groep 8)

118 Franse leenwoorden

Je schrijft sommige klanken anders dan bij een Nederlands woord. Onthoud de leenwoorden goed. 
Franse leenwoorden met de oo-klank zijn makkelijk te onthouden. Deze klank schrijf je als -eau. 
Franse leenwoorden met de -èèr- klank zijn makkelijk te onthouden. Deze klank schrijf je als -air.

de entree, het café, de punaise, het etui, de biscuit, het toilet, het trottoir, het cadeau, het bureau, het 
niveau (groep 7)
de chauffeur, de parachute, de medaille, de croissant, de scène, de limousine, de mayonaise, de 
champignon, de miljonair, de militair, populair (groep 8)

124 Woorden met q

Hoor je k of kw in het woord? Dan schrijf je meestal k of kw, maar soms qu. Onthoud de woorden met 
een q. 
Woorden met aqua- zijn makkelijk te onthouden. Je schrijft ze altijd met een q.

de quiz, de quiche, frequent, consequent, wij squashen, turquoise, de maquette, de enquête
het aquarium, de aquarel, het aquaduct

Regelwoorden Voorbeeld Groep

20 Woorden die eindigen op a, o en u
Je hoort aa, oo of uu aan het eind, maar je schrijft a, o of u.

pinda, orka, sta, opa, nu, menu, auto, foto, salto

7,8

7,8

7,8

7,8

4,5

8

8

80 Woorden met een g die klinkt als zj
Je hoort zj in een woord, maar je schrijft een g. 

horloge, logeren, passagier, garage, bagage, asperge

99 Woorden met -iaal, -ieel, -eaal en -ueel
Je hoort iejaal, iejeel, eejaal of uuweel, maar je schrijft -iaal, -ieel, -eaal of -ueel.

liniaal, geniaal, officieel, ideaal, visueel, ritueel 

Weetwoorden Voorbeeld Groep

26 Woorden met ei en ij 4,5,6,7,8

Je hoort niet of je ei of ij schrijft. Onthoud de woorden met de ei.

het ei, de eik, de prei  (groep 4)
allerlei, (eten) bereiden, de heimwee (groep 5)
wij kleien, de eieren, wij weigeren  (groep 6)
de neiging, de opleiding, de eigenschap  (groep 7)
oneindig, het porselein, de reiziger (groep 8)

28 Woorden met ch en cht

 - Hoor je een g in het woord? Dan schrijf je meestal een g, maar soms ch. Onthoud de woorden met 
ch. 
 - Hoor je -gt in een woord? Dan schrijf je -cht als er een korte klank voor staat. Anders schrijf je -gt. 
Behalve bij: hij ligt, hij legt, hij zegt. (klankregelwoorden)

bocht, nacht, vraagt

ach, och, ik lach, het joch, toch, zich, de pech, ik kuch  (groep 4)
de echo, de chaos, de kachel, wij juichen, het lichaam, de goochelaar (groep 5)
de archieven, wij giechelen, wij goochelen, belachelijk, de archeoloog, 
de hemellichamen  (groep 6)
de archeoloog, belachelijk, de chorizo, chemisch, technisch, chronisch (groep 7)

29 Woorden met au en ou

Je hoort niet of je au of ou schrijft. Onthoud de woorden met au.
Als je de au of ou aan het eind van een woord hoort, dan schrijf je meestal auw of ouw.

de saus, lauw, gauw, rauw, ik kauw, flauw, blauw, de klauw  (groep 4) 
de auto, de aula, de pauze, de augurk, de auteur, de wenkbrauw, het applaus  (groep 5)
augustus, de zoetekauw, benauwd, wij klauteren, de automaat, het restaurant, de rauwkost, de 
astronaut  (groep 6)
augustus, wij klauteren, zij miauwen, de dinosaurus, nauwkeurig, nauwelijks, de auditie, automatisch 
(groep 7)

50 Woorden met i en ie

Je hoort een ie aan het eind van een klangroep, maar schrijft soms i. Onthoud de woorden met i. Hoor 
je ie voor -tie? Dan schrijf je i voor dit stukje.

de siroop, het figuur, de gitaar, de piraat, de liter, de kilo, prima, de tosti (groep 5)
de bizon, juni, de kiwi, de olifant, de muzikant, de kapitein, de abrikozen, de sinaasappel
de notitie, de politie, de repetitie (groep 6)
de microfoon, de microscoop, het medicijn, wij feliciteren, het risico, de vitamines
de traditie, de auditie, de positie, de kwaliteit, de brutaliteit, de muzikaliteit (groep 7)

4,5,6,7

4,5,6,7

5,6,7

6,7

8



21 Woorden die eindigen op d en t
Hoor je een t aan het eind? Maak het woord langer. Je hoort of je een d of een t schrijft. 

hond, eend, brood, taart, fluit, voet

23 Woorden met een korte a-klank aan het eind van een klankgroep
Hoor je een a aan het eind van een klankgroep en kun je die ook uitspreken als een aa? Dan verdubbel 
je de medeklinker erachter niet.

banaan, kapot, kameel, manier, paniek, kanaal

42 Woorden waarbij de s in een z verandert
Bij het langer maken, verandert de s in een z als er een lange klank of tweetekenklank voor staat.

glas-glazen, huis-huizen

43 Woorden waarbij de f in een v verandert
Bij het langer maken, verandert de f in een v. Behalve bij fotografen en paragrafen.

duif-duiven, golf-golven, scheef-scheve

45 De vergrotende en overtreffende trap
Je schrijft de vergrotende trap door -er achter het woord te schrijven. Je schrijft de overtreffende trap 
door -st achter het woord te schrijven.

jong-jonger-jongst, knap-knapper-knapst, groot-groter-grootst

46 Samenstellingen
Bedenk uit welke losse woorden de samenstelling bestaat en schrijf ze aan elkaar. 

voetbal, zaklamp, dakraam, deurklink, stoelpoot, sneeuwpop

52 Bijvoeglijke naamwoorden
Je schrijft bijvoeglijke naamwoorden met een -e aan het eind. 

groen-groene, breed-brede, slim-slimme

57 Samenstellingen waarbij klanken wegvallen
Bedenk uit welke losse woorden de samenstelling bestaat en schrijf ze aan elkaar.

tandpasta, postbus, feestdag, zakdoek, roofvogel, afval

67 Woorden die eindigen op b
Hoor je een p aan het eind? Maak het woord langer. Je hoort of je een p of een b schrijft. Onthoud de 
woorden eb en club.

web, schub, krab, rib, schrob, club

71 Namen met een hoofdletter
Je schrijft namen en achternamen met een hoofdletter. Je begint tussenvoegsels met een hoofdletter 
als er geen naam of letter voor staat. 

Marlies, Rik Jager, Job de Beer, meneer Van de Ark

82 Woorden met een Latijns voorvoegsel
Je hoort een Latijns voorvoegsel. Je schrijft ab-, ob-, sub- of ad-.

abstract, abnormaal, object, subtropen, admiraal, advocaat

4,5,6

5,6

5,6

5,6
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4,5,6
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6,7
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71 Namen met een hoofdletter
Je schrijft namen en achternamen met een hoofdletter. Je begint tussenvoegsels met een hoofdletter 
als er geen naam of letter voor staat. 
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83 Afkortingen van woorden
 - Vaak bestaat de afkorting uit de eerste letters van een woord.
 - Schrijf een punt als je de afkorting uitspreekt alsof het hele woord er staat (zoals bijv.).

tel.→telefoon, enz.→enzovoort, ong.→ongeveer, blz.→bladzijde, info→informatie, gym→gymnastiek 

85 Afkortingen van woordgroepen
Bij een afkorting schrijf je: 
 -de eerste letter van elk woord 
 - een hoofdletter als je het woord ook met een hoofdletter schrijft  
 - na elke letter een punt als je de afkorting uitspreekt zoals het groepje woorden

z.s.m.→zo snel mogelijk, EU→Europese Unie, o.a.→onder andere, wc→water closet, mbo→middelbaar 
beroepsonderwijs

89 Aardrijkskundige namen en feestdagen met een hoofdletter
Je schrijft aardrijkskundige namen en feestdagen met een hoofdletter.

Nederland, Noordzee, Vlaamse, Eikenlaan, Kerstmis, Pasen

101 Stoffelijke bijvoeglijke naamwoorden
Schrijf -en achter de naam van het materiaal. Behalve bij plastic, aluminium, nylon en suède.

gouden, wollen, houten, ijzeren, zilveren, papieren

114 Samenstellingen met de tussenletter s
In sommige samenstellingen hoor je de tussenletter -s- na het eerste woord. Je schrijft wat je hoort. 

stadsbus, dorpsstraat, stationsplein, hartsvriendin, volkspartij, stadspark 

116 Samenstellingen met de tussenletters e of (e)n
Wanneer schrijf je de tussenletters -en- en wanneer alleen de tussenletter -e-?

1. Je schrijft -en- tussen twee woorden als het eerste woord alleen een meervoud op -en heeft.

paddenstoel

2. Je schrijft een -e- als het eerste woord geen meervoud heeft.

vollemaan

3. Je schrijft een -e- als de hele samenstelling een bijvoeglijk naamwoord is.

apetrots

4. Je schrijft een -e- als het eerste woord zon, maan of koningin is.

zonnebril

5. Je schrijft alleen de -e- als het eerste woord een meervoud op -s heeft. 

secondewijzer

117 Woorden met een trema
Spreek je een woord verkeerd uit? Plaats dan een trema op de klinker waar de klank in het woord 
verandert.

patiënt, poëzie, mozaïek, ruïne, Azië, kopiëren

119 Een woord afbreken
Je breekt een woord af: 
1. tussen de twee woorden bij een samenstelling. 
2. na een voorvoegsel of voor een achtervoegsel. 
3. tussen twee klankgroepen bij andere woorden (Let op bij wek-ker en vin-ger).

hand-doek, ver-voer, vo-gel, sok-ken, drin-ken

8

7,8

8

8

8

7

8

8

100 Woorden met een ou die klinkt als oe

Hoor je een oe in het woord? Dan schrijf je meestal oe, maar soms ou. 
Onthoud de woorden met ou.

het retour, de route, de douane, het couplet, de souvenir, de journalist, de courgette, enthousiast. 

105 Woorden met een ch die klinkt als sj

In sommige woorden hoor je sj, maar schrijf je ch. Onthoud deze woorden.

de chef, de chips, de lunch, de machine, de chirurg, charmant, de capuchon, de chimpansee (groep 7)

de douche, de branche, de chauffeur, nonchalant, de parachute, de champignons, Chili, China (groep 
8)

108 Engelse leenwoorden

Je schrijft sommige klanken anders dan bij een Nederlands woord. Onthoud de leenwoorden goed.

het ticket, de show, de laptop, de website, de keeper, de cake, het team, de goal (groep 7)
het badminton, het racket, de cracker, de stopwatch, de caravan, de musical, de milkshake, de 
barbecue (groep 8)

112 Woorden met x

Hoor je ks in een woord? Dan schrijf je vaak een x. Onthoud de woorden met een x. 
Woorden waarbij je eks aan het begin hoort, zijn makkelijk te onthouden. Je schrijft ex-, behalve bij 
ekster.

luxe, de mixer, maximaal, de saxofoon, Luxemburg, Mexico, extra, expres, het excuus, de excursie, de 
explosie  (groep 7)
complex, de sfinx, de taxatie, de lynx, de dyslexie, de xylofoon, de excursie, het exemplaar, de 
expositie (groep 8)

118 Franse leenwoorden

Je schrijft sommige klanken anders dan bij een Nederlands woord. Onthoud de leenwoorden goed. 
Franse leenwoorden met de oo-klank zijn makkelijk te onthouden. Deze klank schrijf je als -eau. 
Franse leenwoorden met de -èèr- klank zijn makkelijk te onthouden. Deze klank schrijf je als -air.

de entree, het café, de punaise, het etui, de biscuit, het toilet, het trottoir, het cadeau, het bureau, het 
niveau (groep 7)
de chauffeur, de parachute, de medaille, de croissant, de scène, de limousine, de mayonaise, de 
champignon, de miljonair, de militair, populair (groep 8)

124 Woorden met q

Hoor je k of kw in het woord? Dan schrijf je meestal k of kw, maar soms qu. Onthoud de woorden met 
een q. 
Woorden met aqua- zijn makkelijk te onthouden. Je schrijft ze altijd met een q.

de quiz, de quiche, frequent, consequent, wij squashen, turquoise, de maquette, de enquête
het aquarium, de aquarel, het aquaduct

Regelwoorden Voorbeeld Groep

20 Woorden die eindigen op a, o en u
Je hoort aa, oo of uu aan het eind, maar je schrijft a, o of u.

pinda, orka, sta, opa, nu, menu, auto, foto, salto

7,8

7,8

7,8

7,8

4,5

8

8



120 Woorden met een koppelteken
Schrijf een koppelteken in een samenstelling als er een klinkerbotsing, cijfer, afkorting, 
aardrijkskundige naam of ex of oud in staat.

zee-egel, 80-jarige, kleuren-tv, Nieuw-Zeeland, oud-voetballer 

121 Bijvoeglijk gebruikte voltooid deelwoorden
Eindigt het voltooid deelwoord op -en?
- Ja? Schrijf hetzelfde. 
- Nee? Schrijf -e achter het voltooid deelwoord.

gebroken- de gebroken ruit, gedekt- de gedekte tafel

122 De bezitsvormen

 - Spreek je de bezitsvorm goed uit? Dan schrijf je de s aan de naam vast.
 - Spreek je de bezitsvorm niet goed uit en eindigt de naam op a, o, u, i of y? Dan schrijf je 's achter de 
naam. 
 - Eindigt de naam op een s of s-klank? Dan schrijf je alleen een ' achter de naam in de bezitsvorm.

Kims boek, oma's leesbril, Max' trui

123 Voornaamwoorden met n en zonder n aan het eind
Staat het voornaamwoord voor iemand of iets? 
 - Ja? Schrijf alleen een -e. 
 - Nee? Schrijf alleen een -n als het voornaamwoord verwijst naar mensen.

de meeste kinderen - de meesten, de meeste potloden - de meeste, sommige jongens - sommigen, 
sommige vogels - sommige, beide kinderen - beiden, beide tassen - beide

130 Aan elkaar of los

Gaat het woord met 'hoe' over lengte of afstand?
 - Ja? Schrijf de woorden los.
 - Nee? Schrijf de woorden aan elkaar.
Is het woord met 'te' een zelfstandig naamwoord?
 - Ja? Schrijf de woorden aan elkaar.
 - Nee? Schrijf de woorden los.

Hoe lang ben ik? Hoe ver is het nog rijden? Ik heb een tekort aan geld. Mijn T-shirt is te kort.

131 Woorden met een apostrof (')
Je schrijft een apostrof na afkortingen en woorden met cijfers als je er: 
 - meervoud van maakt
 - een verkleinwoord van maakt
 - -er achter zet

wc's, A4'tje, EHBO'er
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18 Verkleinwoorden op -je en -tje
Je hoort -ju of -tju aan het eind, maar je schrijft -je of -tje.

kopje, koekje, zusje, stoeltje, schaartje, broertje

31 Meervouden op -en en -s
Je schrijft -en of -s achter het enkelvoud.
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8

4,5

4

6,7,8

8

8

8

7,8

120 Woorden met een koppelteken
Schrijf een koppelteken in een samenstelling als er een klinkerbotsing, cijfer, afkorting, 
aardrijkskundige naam of ex of oud in staat.
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33 Verkleinwoorden van woorden die eindigen op d of t
Je hoort -ju aan het eind, maar je schrijft -je. Let op bij grondwoorden die eindigen op d. Je hoort -tju, 
maar je schijft -dje.

hoed-hoedje, plant-plantje, kist-kistje

34 Verkleinwoorden op -pje en -etje
 Je hoort -pju aan het eind, maar je schrijft -pje. Je hoort -utju aan het eind, maar je schrijft -etje.

kraam-kraampje, vlag-vlaggetje, ring-ringetje

36 Verkleinwoorden op -je, -tje, -pje en -etje
Je hoort -ju, -tju, -pju of -utje aan het eind, maar je schrijft -je, -tje, -pje of -etje.

boek-boekje, steen-steentje, riem-riempje, pen-pennetje

53 Verkleinwoorden van woorden op -ing
 - Hoor je -inkju? Je schrijft geen g tussen de n en de k. Je schrijft -inkje.
 - Hoor je -utju? Je schrijft -etje.

pudding-puddinkje, buiging-buiginkje, oefening-oefeningetje, tekening-tekeningetje

65 Meervouden op 's
Eindigt het enkelvoud op a, o, u, i of y? Dan schrijf je het meervoud met 's. 

auto's, cavia's, foto's, paraplu's, ski's, lolly's 

76 Meervouden op s na een klinker
Je hoort in het meervoud een s. Je schrijft een s.

ruzie-ruzies, finale-finales, dictee-dictees

87 Verkleinwoorden van woorden op a, o, u en i
Eindigt het woord op a, o, u of i? Maak het verkleinwoord door de a, o, of u te verdubbelen. De i wordt 
ie. Schrijf er -tje achter.

pinda-pindaatje, foto-fotootje, menu-menuutje, kiwi-kiwietje

102 Meervouden van woorden op -heid
Staat er -heid aan het eind van een woord? Dan schrijf je in het meervoud heden. 

zoetigheid-zoetigheden, snelheid-snelheden, eenheid-eenheden

103 Meervouden met een trema
Eindigt het woord op -ee of -ie? Dan schrijf je het meervoud door er -ën achter te zetten. 
Behalve bij bacteriën, oliën, koloniën, poriën en financiën. 

trofeeën, kopieën, bacteriën, oliën

110 Meervouden die eindigen op -esen, -elen en -iken
De medeklinker verdubbelt in het meervoud niet, als het enkelvoud:
 - een stomme e heeft in de laatste klankgroep.
 - of eindigt op -erik
 - of perzik, monnik, havik, hinnik of grinnik is.

dreumesen, engelen, slimmeriken, perziken 

115 Het meervoud van woorden op -um
Eindigt het enkelvoud op -um? Dan schrijf je in het meervoud -s achter het woord of je vervangt -um 
door -a.

datum-datums of data, centrum-centrums of centra, podium-podiums of podia
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18 Verkleinwoorden op -je en -tje
Je hoort -ju of -tju aan het eind, maar je schrijft -je of -tje.

kopje, koekje, zusje, stoeltje, schaartje, broertje
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Je schrijft -en of -s achter het enkelvoud.
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128 Het meervoud van woorden op -cus
Eindigt het enkelvoud op -cus? Dan vervang je -cus in het meervoud door -ci.

musicus-musici, technicus-technici, politicus-politici 

Werkwoorden Voorbeeld Groep

40 De ik-vorm van een werkwoord
De ik- vorm is de vorm van het werkwoord die hoort bij het onderwerp ik.
1. Bepaal het hele werkwoord.
2. Haal -en van het hele werkwoord af.

hele werkwoord: zwaaien
hele werkwoord -en: zwaai en
ik-vorm: zwaai

56 Regelmatige werkwoorden in de tegenwoordige tijd
Regelmatige werkwoorden in de tegenwoordige tijd pas je aan het onderwerp aan.
- Is het onderwerp enkelvoud? Schrijf bij het onderwerp 'ik' de ik-vorm. Schrijf bij andere onderwerpen 
de ik-vorm +t.
- Is het onderwerp meervoud? Schrijf het hele werkwoord.

58 Werkwoorden met een klinkerverdubbeling in de tegenwoordige tijd
Bij hele werkwoorden met een lange klank aan het eind van een klankgroep, komt er in de ik-vorm 
een klinker bij. 

60 Werkwoorden met een medeklinkerverenkeling in de tegenwoordige tijd
Bij hele werkwoorden met een korte klank aan het eind van een klankgroep, gaat er in de ik-vorm een 
medeklinker af. 

61 Werkwoorden met een s/z of f/v wisseling in de tegenwoordige tijd

Bij werkwoorden die eindigen op -zen of -ven, verandert in de ik-vorm de z in een s en de v in een f. 

64 Werkwoorden op -den in de tegenwoordige tijd
Bij werkwoorden op -den in de tegenwoordige tijd gebruik je de werkwoordspellingsregels die je hebt 
geleerd.
Let op: wanneer je de ik-vorm +t schrijft, hoor je de t niet.
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8

lezen -en = lezen schrijven -en = schrijven
ik-vorm: lees ik-vorm: schrijf

ik fiets
hij fietst
wij fietsen

koken -en = koken
ik-vorm: kook

bellen -en = bellen
ik-vorm: bel

ik voed
hij voedt
wij voeden
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koken -en = koken
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ik voed
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66 Werkwoorden op -ten in de tegenwoordige tijd
Bij werkwoorden op -ten in de tegenwoordige tijd gebruik je de werkwoordspellingsregels die je hebt 
geleerd.
Let op: bij werkwoorden op -ten schrijf je in het enkelvoud altijd de ik-vorm.

70 Werkwoorden op -aan en de werkwoorden 'doen' en 'zien' in de tegenwoordige tijd

De vervoegingen van de werkwoorden op -aan en de werkwoorden doen en zien moet je weten.

73 Onregelmatige werkwoorden in de tegenwoordige tijd
Er zijn 6 onregelmatige werkwoorden: zijn, hebben, zullen, mogen, kunnen, willen. 
De vervoegingen van deze werkwoorden moet je weten. 

75 Werkwoorden in de tegenwoordige tijd waar je of jij achter staat

Bij werkwoorden waar je of jij achter het werkwoord staat, moet je goed opletten.
 - Staat er jij achter het werkwoord? Schrijf de ik-vorm.
- Staat er je achter het werkwoord?
  Kan je vervangen worden door jij? Schrijf de ik-vorm.
  Kan je niet vervangen worden door jij? Schrijf de ik-vorm +t.

84 Klankvaste werkwoorden in de verleden tijd

Klankvaste werkwoorden eindigen in de verleden tijd op -te(n) of -de(n).
1. Bepaal het hele werkwoord.
2. Haal -en van het hele werkwoord af.
3. Is de laatste letter een medeklinker uit 't kofschip x?
- Ja? Schrijf de ik-vorm +te(n).
- Nee? Schrijf de ik-vorm +de(n).

86 Klankvaste werkwoorden op -ven en -zen in de verleden tijd
Bij klankvaste werkwoorden in de verleden tijd die eindigen op -zen of -ven, gebruik je de 
werkwoordspellingregels die je hebt geleerd.
Maar let op bij het maken van de ik-vorm. Dan verandert de z in een s en de v in een f. 
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7,8

5,6

5,6
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7,8

ik ben ik heb ik zal ik mag ik kan ik wil
jij bent jij hebt jij zal/zult jij mag jij kan/kunt jij wil/wilt
hij is hij heeft hij zal hij mag hij kan hij wil
wij zijn wij hebben wij zullen wij mogen wij kunnen wij willen

hele werkwoord: wassen hele werkwoord: rennen
hele werkwoord -sen: wassen hele werkwoord - nen: rennen
ik waste ik rende
hij waste hij rende
wij wasten wij renden

hele werkwoord: verven hele werkwoord: omhelzen
ik verfde ik omhelsde

ik sta ik doe ik zie
hij staat hij doet hij ziet
wij staan wij doen wij zien

ik sport
hij sport
wij sporten

werk jij
werk je
werkt je vader

128 Het meervoud van woorden op -cus
Eindigt het enkelvoud op -cus? Dan vervang je -cus in het meervoud door -ci.

musicus-musici, technicus-technici, politicus-politici 

Werkwoorden Voorbeeld Groep

40 De ik-vorm van een werkwoord
De ik- vorm is de vorm van het werkwoord die hoort bij het onderwerp ik.
1. Bepaal het hele werkwoord.
2. Haal -en van het hele werkwoord af.

hele werkwoord: zwaaien
hele werkwoord -en: zwaai en
ik-vorm: zwaai

56 Regelmatige werkwoorden in de tegenwoordige tijd
Regelmatige werkwoorden in de tegenwoordige tijd pas je aan het onderwerp aan.
- Is het onderwerp enkelvoud? Schrijf bij het onderwerp 'ik' de ik-vorm. Schrijf bij andere onderwerpen 
de ik-vorm +t.
- Is het onderwerp meervoud? Schrijf het hele werkwoord.

58 Werkwoorden met een klinkerverdubbeling in de tegenwoordige tijd
Bij hele werkwoorden met een lange klank aan het eind van een klankgroep, komt er in de ik-vorm 
een klinker bij. 

60 Werkwoorden met een medeklinkerverenkeling in de tegenwoordige tijd
Bij hele werkwoorden met een korte klank aan het eind van een klankgroep, gaat er in de ik-vorm een 
medeklinker af. 

61 Werkwoorden met een s/z of f/v wisseling in de tegenwoordige tijd

Bij werkwoorden die eindigen op -zen of -ven, verandert in de ik-vorm de z in een s en de v in een f. 

64 Werkwoorden op -den in de tegenwoordige tijd
Bij werkwoorden op -den in de tegenwoordige tijd gebruik je de werkwoordspellingsregels die je hebt 
geleerd.
Let op: wanneer je de ik-vorm +t schrijft, hoor je de t niet.

5,6

5,6

5,6

5,6

5,6

5,6

8

lezen -en = lezen schrijven -en = schrijven
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88 Klankvaste werkwoorden op -ten en -den in de verleden tijd
Bij werkwoorden op -ten en -den in de verleden tijd gebruik je de werkwoordspellingsregels die je 
hebt geleerd.
Let op: in de verleden tijd schrijf je een dubbele t of d. 

91 Klankveranderende werkwoorden in de verleden tijd
De verleden tijd van klankveranderende werkwoorden moet je weten.

94 Werkwoorden op -ten en -den in de tegenwoordige en de verleden tijd
Bij werkwoorden op -ten en -den in de tegenwoordige en verleden tijd gebruik je de 
werkwoordspellingsregels die je hebt geleerd.
Let op: de persoonsvorm in het meervoud in de tegenwoordige en de verleden tijd klinken hetzelfde, 
maar je schrijft ze anders.

98 Het voltooid deelwoord van klankvaste werkwoorden

Een voltooid deelwoord van een klankvast werkwoord eindigt op -en, -t of -d. Je moet dit weten of 
horen.
- Eindigt het voltooid deelwoord op -en? Pas de gewone spellingsregels toe.
- Eindigt het voltooid deelwoord op -t of -d?
1. Bepaal het hele werkwoord
2. Haal -en van het hele werkwoord af.
3. Is de laatste letter een medeklinker uit 't kofschip x?
    Ja? Schrijf een t aan het eind.
    Nee? Schrijf een d aan het eind.

104 Het voltooid deelwoord van klankveranderende werkwoorden
Het voltooid deelwoord van klankveranderende werkwoorden moet je weten.

111 De gebiedende wijs
De gebiedende wijs is een vorm van een persoonsvorm waarmee je zegt wat iemand moet doen. Er 
staat geen onderwerp in de zin.
De persoonsvorm schrijf je in de ik-vorm.

7,8

5,6

5,6

5,6

7,8

7,8

hele werkwoord: krijten hele werkwoord: schudden
ik krijtte ik schudde 
hij krijtte hij schudde
wij krijtten wij schudden

ik krijt ik krijtte ik luid ik luidde
hij krijt hij krijtte hij luid hij luidde
wij krijten wij krijtten wij luiden wij luidden

hele werkwoord: lachen hele werkwoord: botsen hele werkwoord: trouwen
hij heeft gelachen hele werkwoord -en: botsen hele werkwoord -en: trouwen 

hij is gebotst hij is getrouwd

hele werkwoord: denken
ik dacht
hij dacht
wij dachten

hele werkwoord: zingen
hij heeft gezongen

hele werkwoord: wassen
ik-vorm: was
Was je handen!

128 Het meervoud van woorden op -cus
Eindigt het enkelvoud op -cus? Dan vervang je -cus in het meervoud door -ci.

musicus-musici, technicus-technici, politicus-politici 

Werkwoorden Voorbeeld Groep

40 De ik-vorm van een werkwoord
De ik- vorm is de vorm van het werkwoord die hoort bij het onderwerp ik.
1. Bepaal het hele werkwoord.
2. Haal -en van het hele werkwoord af.

hele werkwoord: zwaaien
hele werkwoord -en: zwaai en
ik-vorm: zwaai

56 Regelmatige werkwoorden in de tegenwoordige tijd
Regelmatige werkwoorden in de tegenwoordige tijd pas je aan het onderwerp aan.
- Is het onderwerp enkelvoud? Schrijf bij het onderwerp 'ik' de ik-vorm. Schrijf bij andere onderwerpen 
de ik-vorm +t.
- Is het onderwerp meervoud? Schrijf het hele werkwoord.

58 Werkwoorden met een klinkerverdubbeling in de tegenwoordige tijd
Bij hele werkwoorden met een lange klank aan het eind van een klankgroep, komt er in de ik-vorm 
een klinker bij. 

60 Werkwoorden met een medeklinkerverenkeling in de tegenwoordige tijd
Bij hele werkwoorden met een korte klank aan het eind van een klankgroep, gaat er in de ik-vorm een 
medeklinker af. 

61 Werkwoorden met een s/z of f/v wisseling in de tegenwoordige tijd

Bij werkwoorden die eindigen op -zen of -ven, verandert in de ik-vorm de z in een s en de v in een f. 

64 Werkwoorden op -den in de tegenwoordige tijd
Bij werkwoorden op -den in de tegenwoordige tijd gebruik je de werkwoordspellingsregels die je hebt 
geleerd.
Let op: wanneer je de ik-vorm +t schrijft, hoor je de t niet.

5,6

5,6

5,6

5,6

5,6

5,6

8

lezen -en = lezen schrijven -en = schrijven
ik-vorm: lees ik-vorm: schrijf

ik fiets
hij fietst
wij fietsen

koken -en = koken
ik-vorm: kook

bellen -en = bellen
ik-vorm: bel

ik voed
hij voedt
wij voeden



88 Klankvaste werkwoorden op -ten en -den in de verleden tijd
Bij werkwoorden op -ten en -den in de verleden tijd gebruik je de werkwoordspellingsregels die je 
hebt geleerd.
Let op: in de verleden tijd schrijf je een dubbele t of d. 

91 Klankveranderende werkwoorden in de verleden tijd
De verleden tijd van klankveranderende werkwoorden moet je weten.

94 Werkwoorden op -ten en -den in de tegenwoordige en de verleden tijd
Bij werkwoorden op -ten en -den in de tegenwoordige en verleden tijd gebruik je de 
werkwoordspellingsregels die je hebt geleerd.
Let op: de persoonsvorm in het meervoud in de tegenwoordige en de verleden tijd klinken hetzelfde, 
maar je schrijft ze anders.

98 Het voltooid deelwoord van klankvaste werkwoorden

Een voltooid deelwoord van een klankvast werkwoord eindigt op -en, -t of -d. Je moet dit weten of 
horen.
- Eindigt het voltooid deelwoord op -en? Pas de gewone spellingsregels toe.
- Eindigt het voltooid deelwoord op -t of -d?
1. Bepaal het hele werkwoord
2. Haal -en van het hele werkwoord af.
3. Is de laatste letter een medeklinker uit 't kofschip x?
    Ja? Schrijf een t aan het eind.
    Nee? Schrijf een d aan het eind.

104 Het voltooid deelwoord van klankveranderende werkwoorden
Het voltooid deelwoord van klankveranderende werkwoorden moet je weten.

111 De gebiedende wijs
De gebiedende wijs is een vorm van een persoonsvorm waarmee je zegt wat iemand moet doen. Er 
staat geen onderwerp in de zin.
De persoonsvorm schrijf je in de ik-vorm.

7,8

5,6

5,6

5,6

7,8

7,8

hele werkwoord: krijten hele werkwoord: schudden
ik krijtte ik schudde 
hij krijtte hij schudde
wij krijtten wij schudden

ik krijt ik krijtte ik luid ik luidde
hij krijt hij krijtte hij luid hij luidde
wij krijten wij krijtten wij luiden wij luidden

hele werkwoord: lachen hele werkwoord: botsen hele werkwoord: trouwen
hij heeft gelachen hele werkwoord -en: botsen hele werkwoord -en: trouwen 

hij is gebotst hij is getrouwd

hele werkwoord: denken
ik dacht
hij dacht
wij dachten

hele werkwoord: zingen
hij heeft gezongen

hele werkwoord: wassen
ik-vorm: was
Was je handen!

113 Werkwoorden die in de tegenwoordige tijd hetzelfde klinken als het voltooid deelwoord
Je bepaalt eerst of het werkwoord een persoonsvorm of een voltooid deelwoord is. Daarna gebruik je 
de werkwoordspellingsregels die je hebt geleerd.
Let op: de persoonsvorm in het enkelvoud en het voltooid deelwoord klinken hetzelfde, maar schrijf je 
niet altijd hetzelfde.

125 Het hele werkwoord

Je schrijft het hele werkwoord in de tegenwoordige tijd, als het onderwerp meervoud is.
Je schrijft het hele werkwoord in een zin met meerdere werkwoorden zonder voltooid deelwoord:
- na 'aan het'.
- na 'te'.
- als het niet de persoonsvorm is.

126 Samengestelde werkwoorden
Samengestelde werkwoorden bestaan uit twee losse woorden die aan elkaar geplakt zijn.
Je moet weten of je een samengesteld werkwoord los of aan elkaar schrijft. Het voltooid deelwoord 
van samengestelde werkwoorden schrijf je altijd aan elkaar. Verder gebruik je de 
werkwoordspellingregels die je hebt geleerd.

127 Het onvoltooid deelwoord
Een onvoltooid deelwoord is een werkwoord dat aangeeft hoe je iets doet.
Je schrijft het hele werkwoord +d.

129 Engelse en Franse werkwoorden

Bij Engelse en Franse werkwoorden gebruik je de werkwoordspellingsregels die je hebt geleerd.
- Uitzondering 1: de -e blijft staan als het woord anders verkeerd wordt uitgesproken. 
(hele werkwoord: liken; ik like; ik likete; ik heb geliket)
- Uitzondering 2: soms blijft de dubbele medeklinker staan. 
(hele werkwoord: appen; ik app; ik appte; ik heb geappt)

132 Werkwoorden met een voornaamwoord
Bij werkwoorden met een voornaamwoord verandert het voornaamwoord 'zich' met het onderwerp 
mee. Je moet weten welk voornaamwoord bij welk onderwerp hoort. Verder gebruik je de 
werkwoordspellingsregels die je hebt geleerd.

7,8

7,8

7,8

7,8

7,8

7,8

hij betaalt hij gebruikt
hij heeft betaald hij heeft gebruikt

hele werkwoord: overleggen hele werkwoord: schoonmaken
ik overleg ik maak schoon
ik overlegde ik maakte schoon
ik heb overlegd ik heb schoongemaakt

Wij spelen in de tuin.
Ik ben aan het springen.
Jij zit te denken.
Jullie willen eten.

hele werkwoord: zich bezeren
ik bezeer me
jij bezeert je
hij bezeert zich
wij bezeren ons
jullie bezeren je
zij bezeren zich

hele werkwoord: lopen
Hij gaat lopend.

128 Het meervoud van woorden op -cus
Eindigt het enkelvoud op -cus? Dan vervang je -cus in het meervoud door -ci.

musicus-musici, technicus-technici, politicus-politici 

Werkwoorden Voorbeeld Groep

40 De ik-vorm van een werkwoord
De ik- vorm is de vorm van het werkwoord die hoort bij het onderwerp ik.
1. Bepaal het hele werkwoord.
2. Haal -en van het hele werkwoord af.

hele werkwoord: zwaaien
hele werkwoord -en: zwaai en
ik-vorm: zwaai

56 Regelmatige werkwoorden in de tegenwoordige tijd
Regelmatige werkwoorden in de tegenwoordige tijd pas je aan het onderwerp aan.
- Is het onderwerp enkelvoud? Schrijf bij het onderwerp 'ik' de ik-vorm. Schrijf bij andere onderwerpen 
de ik-vorm +t.
- Is het onderwerp meervoud? Schrijf het hele werkwoord.

58 Werkwoorden met een klinkerverdubbeling in de tegenwoordige tijd
Bij hele werkwoorden met een lange klank aan het eind van een klankgroep, komt er in de ik-vorm 
een klinker bij. 

60 Werkwoorden met een medeklinkerverenkeling in de tegenwoordige tijd
Bij hele werkwoorden met een korte klank aan het eind van een klankgroep, gaat er in de ik-vorm een 
medeklinker af. 

61 Werkwoorden met een s/z of f/v wisseling in de tegenwoordige tijd

Bij werkwoorden die eindigen op -zen of -ven, verandert in de ik-vorm de z in een s en de v in een f. 

64 Werkwoorden op -den in de tegenwoordige tijd
Bij werkwoorden op -den in de tegenwoordige tijd gebruik je de werkwoordspellingsregels die je hebt 
geleerd.
Let op: wanneer je de ik-vorm +t schrijft, hoor je de t niet.

5,6

5,6

5,6

5,6

5,6

5,6

8

lezen -en = lezen schrijven -en = schrijven
ik-vorm: lees ik-vorm: schrijf

ik fiets
hij fietst
wij fietsen

koken -en = koken
ik-vorm: kook

bellen -en = bellen
ik-vorm: bel

ik voed
hij voedt
wij voeden








